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Pełny zapis przebiegu posiedzenia

Komisji Łączności z Polakami za Granicą (nr 44)
12 stycznia 2017 r.
Komisja Łączności z Polakami za Granicą, obradująca pod przewodnictwem 
posła Michała Dworczyka (PiS), przewodniczącego Komisji, zrealizowała nastę-
pujący porządek dzienny:

– rozpatrzenie projektu planu pracy Komisji na okres od 1 stycznia do  
30 czerwca 2017 r.;
– sprawy bieżące.

W posiedzeniu udział wzięli: Jan Dziedziczak sekretarz stanu w Ministerstwie Spraw Zagranicznych 
wraz ze współpracownikami, Maria Kobierska doradca techniczny w Departamencie Administracji 
Publicznej Najwyższej Izby Kontroli.

W posiedzeniu udział wzięli pracownicy Kancelarii Sejmu: Leszek Jasiński oraz Anna Osińska  
– z sekretariatu Komisji w Biurze Komisji Sejmowych.

Przewodniczący poseł Michał Dworczyk (PiS):
Dzień dobry. Witam wszystkie panie posłanki i panów posłów na dzisiejszym posiedzeniu 
Komisji. Szczególnie ciepło i gorąco witam wieloletniego posła, członka Komisji Łączno-
ści z Polakami za Granicą, dzisiaj wiceministra spraw zagranicznych, sekretarza stanu, 
pierwszego zastępcę ministra spraw zagranicznych pana ministra Jana Dziedziczaka, 
który jest odpowiedzialny między innymi za sprawy polonijne w Ministerstwie Spraw 
Zagranicznych. Witam panów dyrektorów oraz wszystkich zaproszonych gości. 
Chciałbym tradycyjnie zadać pytanie, czy są uwagi do zaproponowanego porządku 

obrad? Uwag nie słyszę, w związku z tym przyjmuję, że Komisja zaakceptowała zapro-
ponowany porządek dzienny, który został państwu przedłożony.
Zatem  przechodzimy  do punktu  pierwszego:  rozpatrzenie  projektu  planu  pracy 

Komisji na okres od 1 stycznia do 30 czerwca 2017 r., który przedstawia przewodniczący 
Komisji. Plan został państwu przedłożony. Jest on skonstruowany na podstawie dotych-
czasowych doświadczeń oraz tych propozycji, które napłynęły ze strony pań posłanek 
i panów posłów oraz tych punktów, które nie zostały zrealizowane. Nie oszukujmy się, 
zbyt wielu tych propozycji ze strony członków Komisji nie było. Gdybym chciał być pre-
cyzyjny, to musiałbym powiedzieć, że nie wpłynęła żadna propozycja. Natomiast mamy 
taki plan zaproponowany. Oczywiście nic nie stoi na przeszkodzie, żebyśmy go uaktual-
niali w trakcie roku, ale zgodnie z regulaminem powinniśmy przyjąć go na tym posiedze-
niu Sejmu, które w sposób nieoczekiwany zostało skrócone, więc mamy tak naprawdę, 
tylko dzisiejsze spotkanie, żeby przyjąć plan pracy. 
Jeśli są jakieś uwagi, to proszę o ich zgłaszanie, komentarze, luźne wnioski, opinie, 

wypowiedzi. Pan poseł Cimoszewicz, bardzo proszę.

Poseł Tomasz Cimoszewicz (PO): 
Przepraszam, że nie miałem możliwości wcześniej tego zgłosić, ale zastanawiam się, czy 
nadal Komisja wzięłaby pod uwagę propozycję nowego punktu do tego planu?

Przewodniczący poseł Michał Dworczyk (PiS):
Tak, oczywiście, właśnie o tym rozmawiamy. 
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Poseł Tomasz Cimoszewicz (PO):
Panie przewodniczący, jak pewnie pan wie, usprawiedliwiałem swoją nieobecność w grud-
niu na jednej z komisji, ponieważ miałem kilka spotkań z Polonią w Stanach Zjednoczo-
nych, w Waszyngtonie, w Południowej Karolinie i na Florydzie. Generalnie z przeszło-
ści, to jest z życia w Stanach Zjednoczonych, wiem, że tam Polonii zależało na większej 
liczbie wizyt konsularnych konsulów. Wiele lat temu były one prowadzone w miarę 
możliwości przez konsulów naszych. 
Chciałem się zapytać, czy jest może informacja Ministerstwa Spraw Zagranicznych 

na temat planów naszych konsuli odwiedzania  tych stanów, gdzie nie mamy swoich 
placówek. Konsulowie  jeżdżą, załatwiają sprawy formalne, prawda,  informują o tym 
przedstawicielstwa polonijne w tych regionach, więc może moglibyśmy o taką informację 
poprosić i zobaczyć, czy konsulowie obsługują te inne stany, gdzie są większe zgroma-
dzenia Polonii. 

Przewodniczący poseł Michał Dworczyk (PiS):
Bardzo dziękuję, panie pośle. Może w takim razie sformułujemy ten punkt, jako infor-
macja Ministerstwa Spraw Zagranicznych na temat działalności konsulów polonijnych. 
Nie będziemy ograniczać się… 

Poseł Tomasz Cimoszewicz (PO):
Konsulów.

Przewodniczący poseł Michał Dworczyk (PiS):
Konsulów, niech tak będzie. 

Poseł Tomasz Cimoszewicz (PO):
Może dyżurów konsularnych. 

Przewodniczący poseł Michał Dworczyk (PiS):
Może to szerzej potraktujemy, nie ograniczając się tylko do dyżurów. Po prostu: informa-
cja Ministerstwa Spraw Zagranicznych na temat działania służby konsularnej. Będziemy 
mogli przy tej okazji zapytać przedstawicieli ministerstwa o wszystko, co nam się podoba. 
Może tak być? 

Poseł Tomasz Cimoszewicz (PO):
Tak.

Przewodniczący poseł Michał Dworczyk (PiS):
Dobrze. Teraz tylko wpisanie. 
Bardzo proszę, panie przewodniczący. 

Poseł Piotr Pyzik (PiS):
Jeżeli mogę  to skonsultować,  bo jest  sytuacja  taka,  od jesieni  istnieje  prawo konsu-
larne, które przewiduje, że każdy konsul na terenie sobie powierzonym ma obowiązki 
polonijne, mówiąc tak w dużym skrócie. W związku z tym moje pytanie, czy ta forma 
pracy konsula jest w jakiś sposób raportowana do Ministerstwa Spraw Zagranicznych, 
na przykład w okresie rocznym? Myślę, że sprawa jest prosta, chodziłoby o dostęp, jeśli 
można, do takich informacji. Dziękuję. 

Przewodniczący poseł Michał Dworczyk (PiS):
Bardzo proszę, czy któryś z panów dyrektorów zechce odpowiedzieć? 
Może jednak ja odpowiem, żeby już nie rozpoczynać dłuższej dyskusji. Oczywiście 

takie raporty roczne są chyba od zawsze w Ministerstwie Spraw Zagranicznych przygo-
towywane i jestem przekonany, że ten materiał, który dostaniemy przed dyskusją, przed 
spotkaniem, zostanie właśnie przygotowany w oparciu o te materiały. 
Proszę bardzo. 

Poseł Piotr Pyzik (PiS):
Chciałbym to sprecyzować, mnie chodzi o prawo konsularne, czyli o te obowiązki, które 
prawo konsularne powierzyło wszystkim naszym konsulom, wszędzie gdzie są poza gra-
nicami kraju, od jesieni ubiegłego roku. Dziękuję. 
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Jest jeszcze kwestia promocji języka polskiego i tak dalej, wyszczególnione jako zadanie… 

Przewodniczący poseł Michał Dworczyk (PiS):
Są to raporty, które dotyczą wszystkich czynności wykonywanych przez konsulaty i kon-
sulów. 

Poseł Piotr Pyzik (PiS):
Ale jednak nie wszystkie są brane pod rozwagę. 

Przewodniczący poseł Michał Dworczyk (PiS):
Okay. 
Pani Fabisiak się zgłaszała. Bardzo proszę, pani poseł. 

Poseł Joanna Fabisiak (PO):
Bardzo dziękuję. Pierwsza sprawa,  to przeniesienie środków do Senatu  i zapoznania 
Komisji z zasadami wszelkich podziałów, których będzie już dokonywał Senat. Nato-
miast myślę, że jeśli nadal mamy się zajmować sprawami polonijnymi, to powinniśmy 
wiedzieć, bo powinniśmy móc odpowiedzieć także zainteresowanym osobom, które się 
do nas zwracają,  jakie są zasady rozdziału środków, jak to będzie wyglądało. Takiego 
spotkania nie ma. Proponowałabym, żeby jednak odbyło się takie spotkanie z przewod-
niczącym komisji senackiej, co do nowych zasad (nowych, szybkich i dobrych), żebyśmy 
się spotkali w lutym. Jest to propozycja pierwsza. 

Przewodniczący poseł Michał Dworczyk (PiS):
Dobrze. Krótko mówiąc, musimy to wpisać w taki sposób, żeby oczywiście dopuszczało 
to zgodę z izby wyższej, dlatego,  że my się  zwrócimy z prośbą o przedstawienie nam 
informacji, ale tutaj jaka będzie… 

Poseł Joanna Fabisiak (PO):
Jeśli izba wyższa…

Przewodniczący poseł Michał Dworczyk (PiS):
Mam nadzieję, że pozytywnie zostaniemy potraktowani przez izbę wyższą. 

Poseł Joanna Fabisiak (PO):
Jeśli izba wyższa nie potraktowałaby nas pozytywnie, co byłoby dziwne, ale różne rzeczy 
się zdarzają, to po prostu prosiłabym wówczas o poinformowanie, kiedy będzie komisja 
senacka, żeby zainteresowane osoby mogły w niej uczestniczyć. Jest to pierwszy punkt. 

Przewodniczący poseł Michał Dworczyk (PiS):
Dobrze, zwrócimy się z tą prośbą do Senatu, to proszę sekretariat o to. 

Poseł Joanna Fabisiak (PO):
Drugi wniosek. Myślę, że jednak sprawa niemiecka i w ogóle sprawa traktatu, i wszel-
kich  spraw  polonijnych  niemieckich  jest  na tyle ważna,  i mamy  nadzieję,  że będzie 
dobrze rozpatrywana. Jednak też chcielibyśmy mieć wiedzę, więc bardzo bym prosiła, 
żeby jednak ten temat umieścić w porządku w pierwszym półroczu. 

Przewodniczący poseł Michał Dworczyk (PiS):
Pani poseł, proszę zaproponować konkretne brzmienie zapisu. 

Poseł Joanna Fabisiak (PO):
Tak, informację o postępie prac w realizacji traktatu polsko-niemieckiego, którego wła-
śnie obchodziliśmy 25-lecie. Wiem, że pan minister podejmował działania i nie zdziwimy 
się bardzo, jeśli one nie będą szły do przodu, ale chcemy wiedzieć co się dzieje. Po prostu 
informacja na ten temat jest ważna i tego nie można umieszczać w sprawach bieżących. 
Jest to drugi temat. 

Przewodniczący poseł Michał Dworczyk (PiS):
Dobrze. Rozumiem, że o ile pierwszy miał być rozpatrywany w lutym, to drugi?

Poseł Joanna Fabisiak (PO):
Maj, czerwiec, musi być trochę czasu, żeby… 



6                    r.g.

Pełny ZaPis PrZebiegu Posiedzenia:  
Komisji łączności Z PolaKami Za granicą (nr 44)

Przewodniczący poseł Michał Dworczyk (PiS):
Oczywiście, że tak. Zgoda. 

Poseł Joanna Fabisiak (PO):
Trzecia sprawa do rozważenia dla całej Komisji. Proszę państwa, jest tu w ogóle wiele 
punktów poświęconych edukacji polonijnej. Muszę powiedzieć, że bardzo mnie to cieszy. 
Natomiast, czy nie warto by było, powiedzmy, raz na kwartał, żebyśmy mieli sprawoz-
danie, może informację, żebyśmy się mogli zastanowić, jak pomóc w bardzo trudnych 
sytuacjach szkołom. Dam przykład szkoły w Salem, gdzie sytuacja nadal jest nierozwią-
zana. Jest tu pan dyrektor, którego dręczyłam przy bardzo niedobrej okazji, ale minister 
jakoś umknął, więc męczyłam dyrektora. Gdyby był minister… 

Sekretarz stanu w Ministerstwie Spraw Zagranicznych Jan Dziedziczak:
Nie minister, tylko tak się umówiliśmy, pani poseł. 

Poseł Joanna Fabisiak (PO):
Panie ministrze, ale teraz męczyłam, trzy dni temu też, więc cały czas nieustępliwie. 
A dlaczego? Już nie będę powtarzała, bo dla wszystkich  już  jest  to wręcz nudne, ale 
nie możemy pozostawić tej sytuacji tak, że szkoła po prostu zostanie rozwiązana, czyli 
będzie w kuchni przyparafialnej, bo 70. uczniów tam się nie zmieści. Musimy rozwiązać 
tę sprawę i to pozytywnie. Nie jest to jedyna sytuacja. Może dam ten przykład nie wprost, 
ale ogromnie się ucieszyłam z punktu pierwszego, że wracamy do dzieci, po informacji 
jaką znów przekazałam panu ministrowi Kwiatkowskiemu w sprawie tylko Holandii, 
gdzie są konkrety, argumenty, odbierane jest ileś dzieci. Wracamy do sprawy w postaci 
konkretów, czyli dezyderat jest realizowany. Od razu to mówię, bo o to będziemy pytali, 
czy została powołana w Ministerstwie Spraw Zagranicznych jednostka, do której mogą 
się ludzie zwracać i dostać informacje, co mają robić, jak chcą im dzieci odebrać itd. 
W związku z tym, czy nie powinniśmy jednak w sposób podobny zastanowić się nad 

tym, jak systemowo uporządkować te sprawy. Ponieważ, jeśli jest taki problem, to żeby 
nie jeden czy drugi poseł nagle bez przerwy monitował, tylko jest jednostka, do której 
się zwracamy – ten dyrektor się zwraca – i ktoś podejmuje działania służące rozwiązaniu 
problemu. 

Przewodniczący poseł Michał Dworczyk (PiS):
Krótko mówiąc,  jak rozumiem, pani poseł proponuje  takie ostre odpytanie ministra 
edukacji narodowej? 

Poseł Joanna Fabisiak (PO):
Nie, bo wiem, że jeszcze te nastroje są… Panie pośle, nie chodzi o ostre odpytanie, chodzi 
o problem, o rozwiązanie problemu. 

Przewodniczący poseł Michał Dworczyk (PiS):
Nie, ale ja bym się przychylił akurat do tego wniosku. 

Poseł Joanna Fabisiak (PO):
Do nas może przyjść minister czy dyrektor i powiedzieć, mamy taki problem. Wszyscy 
możemy się nad tym zastanowić, bo tu akurat była  interwencja w tej sprawie, panie 
pośle, także ambasadora z Londynu, która może była najskuteczniejsza, choć była wyko-
nywana niekoniecznie przez jednostki dyplomatyczne. Chodzi o to, żeby problem rozwią-
zać, żeby żadnej polskiej szkoły, jeśli jest dobra i jeśli mamy pozytywne opinie, nie stracić. 

Przewodniczący poseł Michał Dworczyk (PiS):
Pani poseł, jak moglibyśmy ten punkt zapisać?

Poseł Joanna Fabisiak (PO):
Wie pan, ja bym chciała żebyśmy raczej nie tyle zapisywali punkt, co żebyśmy przyjęli, 
i tego pan przewodniczący by dopilnował, że raz na kwartał mamy taki punkt w naszym 
planie pracy, jak informacja o szkolnictwie polonijnym. Będziemy mieli już niebawem 
pełną wiedzę, mam taką nadzieję, a przynajmniej dużo pełniejszą, że będziemy mieli 
osobę czy jednostkę, która będzie się zajmować informacją, nie chcę tego nazwać o pro-
blemach szkolnictwa polonijnego. 
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Przewodniczący poseł Michał Dworczyk (PiS):
Pani poseł, może idąc tropem pani wypowiedzi pozwolę sobie zaproponować: pogłębiona 
informacja Ministerstwa Edukacji Narodowej na temat sytuacji szkolnictwa polonijnego. 

Poseł Joanna Fabisiak (PO):
Jednak trudno pogłębioną  informację za… Pan ma rację, że powinnam sformułować 
punkt, a nie opowiadać.

Przewodniczący poseł Michał Dworczyk (PiS):
Musimy jakoś to zapisać, jeśli mamy… 

Poseł Joanna Fabisiak (PO):
Niech to będzie w ten sposób, jeśli pan przewodniczący pozwoli, że jeszcze pod koniec 
sformułowałabym ten punkt. Przepraszam, że nie zrobiłam tego wcześniej.

Przewodniczący poseł Michał Dworczyk (PiS):
Oczywiście. Myślę, że nawet możemy się zgodzić jako Komisja, żeby redakcyjnie, zacho-
wując sens, pani przewodnicząca później doprecyzowałaby brzmienie tego punktu. 

Poseł Joanna Fabisiak (PO):
Jeszcze dwie rzeczy. Pierwsza to będę prosiła jednak o informację, bo zupełnie nie rozu-
miem punktu, co on oznacza, to jest punkt 6.: informacja na temat działalności Ośrodka 
Rozwoju Polskiej Edukacji za Granicą. Myślę, że mamy wiedzę na ten temat, jest to wła-
śnie niedoprecyzowane. Wiemy czemu ten ośrodek służy i czemu miałaby być poświę-
cona Komisja. Przecież nie będą nam opowiadali czym się zajmują, bo to wszyscy wiemy. 
Punkt 6.

Przewodniczący poseł Michał Dworczyk (PiS):
Przepraszam, bo tutaj pan poseł Porzucek w prezydium zasiał anarchię wzorem Plat-
formy Obywatelskiej  i ja straciłem wątek. Punkt 6.:  informacja na temat działalności 
ORPEG?

Poseł Joanna Fabisiak (PO):
Tak. Czym zajmuje się ORPEG, to wiemy, natomiast, co miałoby być przedmiotem tej 
Komisji?

Przewodniczący poseł Michał Dworczyk (PiS):
Mogę powiedzieć tylko tyle, choć oczywiście poprosimy panią poseł Wypych, bo zdaje 
się, że z inicjatywy pani poseł ten punkt został wpisany. Mogę powiedzieć tylko tyle, 
że warto  jest porozmawiać z nową dyrekcją, dlatego że tam nastąpiły pewne zmiany 
i dobrze by było, żebyśmy wiedzieli na czym oni… 

Poseł Joanna Fabisiak (PO):
Jaka jest nowa koncepcja funkcjonowania. 

Przewodniczący poseł Michał Dworczyk (PiS):
Tak, dokładnie. Czy jest to kwestia wyłącznie zmian personalnych, czy idzie za tym coś 
więcej, na co chyba wszyscy bardzo liczymy. Dobrze, to już możemy przyjąć bez wcho-
dzenia w szczegóły. 

Poseł Joanna Fabisiak (PO):
Dziękuję. 

Przewodniczący poseł Michał Dworczyk (PiS):
Dziękuję bardzo. 
Czy są jakieś inne propozycje? Bardzo proszę pan poseł Sonik, a potem pani poseł 

Wypych. 

Poseł Bogusław Sonik (PO): 
Mam tylko jedną prośbę, o uwzględnienie informacji o postępach realizacji projektu Dom 
Polski we Lwowie.

Przewodniczący poseł Michał Dworczyk (PiS):
Z przyjemnością.
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Poseł Bogusław Sonik (PO): 
Wracając  do punktu  pierwszego,  czyli  informacja  z Senatu  o środkach finansowych, 
tutaj byłbym bardziej stanowczy, panie przewodniczący, to chodzi o dostęp do informacji 
publicznej. W związku, z czym chodzi o pełne przedstawienie zasad rozdziału tych pie-
niędzy, terminów, gdyż w poprzednim roku te terminy minęły 30 listopada, na konkursy 
dotyczące środków finansowych. 

Przewodniczący poseł Michał Dworczyk (PiS):
Dobrze, zatem sformułujemy w ostrych słowach to pismo. 
Jeśli chodzi o Dom Polski, to w ogóle mam propozycję, żebyśmy zrobili wyjazdowe 

posiedzenie Komisji  we Lwowie,  żebyśmy  zobaczyli,  zapoznali  się  organoleptycznie 
z postępem prac. W takim razie wpiszemy to też, tylko może w tej chwili bez dat, jeśli 
pan pozwoli, ale pewnie bliżej czerwca, jak już będzie ciepło. Dobrze?
Od razu  chciałem powiedzieć,  że nawiązując do planów  już wcześniej  formułowa-

nych, jest taka propozycja aby między 8 a 12 maja albo między 15 a 19, to będzie jeszcze 
doprecyzowane, odbył się wyjazd na Białoruś – na zaproszenie. Pomysł naszej wizyty 
studyjnej, o której mówiliśmy, został wzmocniony gorącym zaproszeniem nowej prze-
wodniczącej ZPB pani Borys, w związku z tym od razu sygnalizuję, że w tym terminie, 
że będziemy chcieli…

Sekretarz stanu w MSZ Jan Dziedziczak:
Chyba, że was nie wpuszczą.

Przewodniczący poseł Michał Dworczyk (PiS):
Nie, myślę, że nas wpuszczą, mamy ocieplenie, panie ministrze. 
W związku z tym, proszę mieć to w pamięci. 
Czy są jeszcze jakieś propozycje? Pani poseł Wypych, najmocniej przepraszam. 

Poseł Małgorzata Wypych (PiS):
Panie przewodniczący, Wysoka Komisjo, mam jakby kwestię uzupełnienia do punktu 
8.  tego planu. Chodzi  o informację na temat  realizacji umowy między Rzecząpospo-
litą Polską a Stanami Zjednoczonymi Ameryki o zabezpieczeniu społecznym. Obecnie, 
właśnie od godziny 14 toczy się posiedzenie zespołu, który został jak gdyby stworzony 
przez panią prezes Zakładu Ubezpieczeń Społecznych we współpracy z Ministerstwem 
Rodziny, Pracy i Polityki Społecznej, jak również z Ministerstwem Spraw Zagranicznych. 
Chciałabym właśnie uzupełnić o te dwie instytucje, czyli ZUS i ministerstwo rodziny – 
osoby, które by to referowały…

Przewodniczący poseł Michał Dworczyk (PiS):
Oczywiście.

Poseł Małgorzata Wypych (PiS):
Jednak  nie  do końca  wiem,  gdzie  to włożyć,  ponieważ  mam  już  informację  o tym, 
że podobna sytuacja jak ze Stanami Zjednoczonymi jest we Francji, właśnie z badaniem, 
jak wygląda kwestia zabezpieczenia społecznego. Na razie jestem na etapie sprawdzania, 
więc w razie czego… 

Przewodniczący poseł Michał Dworczyk (PiS):
Pani poseł, więc nic nie stoi na przeszkodzie, żebyśmy w trakcie roku uzupełnili porzą-
dek obrad.

Poseł Małgorzata Wypych (PiS):
Dokładnie. Chciałabym prosić o uzupełnienie tutaj o ZUS i ministerstwo rodziny.

Przewodniczący poseł Michał Dworczyk (PiS):
Dobrze. Z najwyższą przyjemnością,

Poseł Małgorzata Wypych (PiS):
Jest jeszcze jedna rzecz, dotycząca punktu 12.: informacja w sprawie kierunków wspar-
cia przez MSZ i administrację rządową współpracy polskiego biznesu. Proponowałabym 
jeszcze dodać, oprócz Ministerstwa Spraw Zagranicznych, przedstawiciela organizacji 
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polonijnych i jednak Ministerstwo Finansów, w związku z tym, że zmienia się status 
WPHI i jak gdyby całej koncepcji z tym związanej. 

Przewodniczący poseł Michał Dworczyk (PiS):
Dobrze, dopisujemy. Dziękuję bardzo. 
Bardzo proszę, panie dyrektorze. 

Dyrektor Departamentu Konsularnego Ministerstwa Spraw Zagranicznych Jarosław 
Łasiński: 

Dziękuję,  panie  przewodniczący.  Za przyzwoleniem  pana  ministra,  chciałbym  dwa 
słowa komentarza do propozycji pana przewodniczącego Pyzika. Otóż oprócz regular-
nego raportowania, akurat termin nadsyłania sprawozdań przez wszystkie placówki 
konsularne mija 15 stycznia. Departament Konsularny, przy współpracy z Departamen-
tem Współpracy z Polakami i Polonią za Granicą, od wielu lat przygotowuje na przeło-
mie zimy i wiosny taki raport z działalności służby konsularnej, to jest wydawnictwo 
mniej więcej 45-50 stron. Gdyby zaplanować to posiedzenie już po ukazaniu się raportu, 
to po pierwsze, mamy gotowy materiał, który mówi, co robiła służba konsularna przez 
cały rok na całym świecie. Jest to dobry materiał wyjściowy do ewentualnej dyskusji. 

Przewodniczący poseł Michał Dworczyk (PiS):
Świetna myśl.

Dyrektor departamentu MSZ Jarosław Łasiński: 
Czyli plan, koniec marca, początek kwietnia.

Przewodniczący poseł Michał Dworczyk (PiS):
Tak, to w takim razie tak to zapiszemy.
Nie widzę innych propozycji, zatem przejdźmy do przegłosowania.
Kto z pań i panów posłów jest za przyjęciem planu pracy, proszę o podniesienie ręki? 

(16) Dziękuję bardzo.
Kto jest przeciw? (0) Nie widzę.
Kto się wstrzymał? (0) Również nie widzę.
Komisja jednogłośnie plan przyjęła.
Czy w sprawach bieżących są jakieś zgłoszenia? Bardzo proszę, pani poseł Fabisiak.

Poseł Joanna Fabisiak (PO):
Bardzo bym prosiła o wyjaśnienie dwóch spraw, które się wiążą, a które są ogromnie 
bulwersujące. Pierwsza dotyczy rodziny, nie będę podawała nazwiska, z tej grupy osób, 
które zostały przewiezione do Polski ze Wschodniej Ukrainy i były w Rybakach. Rodzina 
została zatrudniona, to znaczy rodzice, w papierach wartościowych. Teraz mówię w wiel-
kim skrócie i bez nazwisk, oboje zostali zwolnieni. Sprawa była wyjaśniana w związkach 
zawodowych. Mężczyzna nie był bardzo pracowity, kobieta była bardzo pracowita, bardzo 
dobrze pracowała, ale po kolejnym przedłużeniu umowy umowa wygasła. Stracili pracę, 
odebrano im mieszkanie, z dwojgiem dzieci zostali na ulicy. Bardzo bym prosiła, żeby 
ta sprawa została wyjaśniona, bo wydaje mi się, że sposób jej załatwienia jest nieludzki.

Przewodniczący poseł Michał Dworczyk (PiS):
Tak, ma pani poseł rację, ale przepraszam, że wejdę w słowo, bo wydaje mi się, że to jest 
temat na interwencję poselską. Jak mogłaby się tutaj tym zająć Komisja?

Poseł Joanna Fabisiak (PO):
Panie przewodniczący, proszę wysłuchać do końca, a potem pan zdecyduje. Dla mnie 
to jest sprawa dla Komisji, bowiem jest i drugi wątek tej sprawy, mianowicie 60 osób 
z tego samego terenu, zwróciło się do ministerstwa o to, że również chciałyby przyjechać 
do Polski. Odpowiedź była dość lakoniczna i niekoniecznie bardzo grzeczna, mianowicie 
taka, że przecież mają Kartę Polaka i niech sobie na warunkach Karty Polaka przyjadą.

Przewodniczący poseł Michał Dworczyk (PiS):
Dobrze, krótko mówiąc...
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Poseł Joanna Fabisiak (PO):
Już kończę. Tam gdzie jest wojna, gdzie lecą bomby na głowę i gdzie ma się dzieci małe, 
a są też w tej grupie samotne matki, nie wolno tak odpowiadać. Bardzo proszę o wyja-
śnienie tej sprawy, panie przewodniczący, i podanie nam informacji na następnej Komi-
sji. Nie jest to sprawa na interwencję prywatną. Myślę, że każdą Polkę i każdego Polaka 
interesuje los Polaków i osób pochodzenia polskiego z tego straszliwego terenu wojny. 
Dziękuję bardzo.

Przewodniczący poseł Michał Dworczyk (PiS):
Bogu dziękować, tam bomby już nie lecą na głowę codziennie. Choć chcielibyśmy pomóc 
wszystkim, którzy są tam i chcieliby wyjechać. Oczywiście poprosimy o informację Mini-
sterstwa Spraw Zagranicznych na przyszłą Komisję na temat sytuacji Polaków, którzy 
chcą wyjechać  z terenów  okupowanych  przez  separatystów. Natomiast w tej  pierw-
szej sprawie, bardzo proszę, żeby pani poseł, to są już obywatele polscy, to jest sprawa, 
co najwyżej do MSWiA, a wydaje mi się, że przede wszystkim jako interwencja poselska 
powinna być podjęta. Gdyby pani poseł miała jakiś problem, to proszę już indywidualnie 
zgłosić się do mnie. Dobrze?

Poseł Joanna Fabisiak (PO):
Dziękuję bardzo.

Przewodniczący poseł Michał Dworczyk (PiS):
Natomiast pan poseł Bakun jeszcze się zgłaszał w sprawach bieżących. Proszę bardzo.

Poseł Wojciech Bakun (Kukiz15):
Panie przewodniczący, mam tylko pytanie, co do wyjazdu do Wielkiej Brytanii. Państwo 
będziecie w poniedziałek w Wielkiej Brytanii?

Przewodniczący poseł Michał Dworczyk (PiS):
Ja nie.

Poseł Małgorzata Wypych (PiS):
We wtorek.

Poseł Wojciech Bakun (Kukiz15):
We wtorek.  Mam  pytanie  odnośnie  możliwości  dołączenia  do tej  grupy,  dlatego, 
że ja w tym czasie będę w Wielkiej Brytanii, bo i tak lecę.

Przewodniczący poseł Michał Dworczyk (PiS):
Oczywiście.  Bardzo  proszę  sekretariat,  żeby  od strony  organizacyjnej  to umożliwił. 
Myślę, że z tym nie będzie problemów.

Poseł Wojciech Bakun (Kukiz15):
Dobrze.

Przewodniczący poseł Michał Dworczyk (PiS):
Tak, bardzo proszę.

Poseł Wojciech Bakun (Kukiz15):
Tyle z mojej strony. Dziękuję bardzo.

Przewodniczący poseł Michał Dworczyk (PiS):
Mam w takim razie w sprawach bieżących jeszcze jedną kwestię. Informacja Minister-
stwa Spraw Zagranicznych na przyszłą Komisję, na temat zniszczenia pomnika na gro-
bie w Hucie Pieniackiej. Wiem, że już w tej chwili dzieją się konkretne rzeczy, natomiast 
prosimy o taką informację na przyszłą Komisję.
Proszę państwa, jeśli nie ma w tym punkcie innych zgłoszeń, to bardzo państwu dzię-

kuję. Do zobaczenia 25 bądź 26 stycznia. Dziękuję. 
Zamykam posiedzenie Komisji.


